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květen - červen 2019 č. 3/2019 vychází dne 17.07.2019

Z OBECNÍHO ÚŘADU
 Mírový běh - Peace Run 

Mírový běh je neobyčejný běh s hořící pochodní, 
kterou nesou statisíce dobrovolných běžců 
přes více než 140 zemí světa. Pochodeň 
symbolizuje vše, co nás spojuje bez ohledu na 
naši národnost, kulturu a víru. Běžci z různých 
zemí navštěvují školy, obce, dětské domovy 
a formou her, soutěží a vyprávěním ukazují 
dětem na vlastním příkladu, jak mohou lidé 
spolupracovat. V letošním roce 24.6. vedla část 
tratě z Moravské Třebové do Hlinska a právě 
naše obec Hradec nad Svitavou se stala jednou 
ze zastávek běžců. Kolem půl jedenácté jsme se 
skupinkou dětí ze školy čekali na horním konci 
obce, aby se děti připojily k běžcům a společně 
s nimi doběhly do areálu školy. V průběhu běhu 
si děti předávaly mírovou pochodeň. V areálu 
zahrady školy měli běžci pro děti připravený 
zábavný a naučný program, nechali kolovat 
pochodeň, aby si ji mohly podržet všechny děti. 
Po hodinovém programu jsme běžce vyprovodili 
na hranice obce k místnímu kostelu, zamávali a 
popřáli hodně štěstí na dalších úsecích. 

Kamil Pavliš, starosta
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Odpady – oleje a tuky

Na podzim r. 2018 vyšla vyhláška č. 210/2018 
Sb., kterou se mění vyhláška č. 321/2014 Sb., 
o rozsahu a způsobu zajištění odděleného 
soustřeďování složek komunálního odpadu. 
Podstatnou změnou, kterou vyhláška přináší, 
je zavedení povinnosti sběru jedlých olejů a 
tuků. Toto ustanovení vyhlášky nabývá účinnosti 
1.1. 2020. Naše obec povinnost splňuje už 
od loňského roku. Po obci jsou rozmístěny 
3 nádoby (černá plastová popelnice 120 L), 
jsou na horním konci za bývalou kovárnou, u 
Domu s pečovatelskou službou a na dolním 
konci za prodejnou potravin. Do nádob je jedlý 
olej ukládán naplněný v PET obalech. Nádoby 
na jedlý olej neslouží k ukládání vyjetých 
motorových olejů. (v tomto případě se jedná o 
nebezpečný odpad). Od dubna do června 2019 
se z naší obce odvezlo 101 litrů kuchyňského 
oleje.

Odpadové nádoby – popelnice

Reagujeme na výzvu vedení společnosti 
LIKO. V posledním období si občané obcí 
kupují popelnice přes internet a většinou 
vybírají nejlevnější variantu. Společnost LIKO 
ale upozorňuje, že tyto popelnice zpravidla 
nejsou kvalitní a nemají certifikát. Vyklápěč na 
svozovém autě je určený pro vyklápění a má pro 
tuto činnost certifikaci. Společnost upozorňuje, 
že pokud se s nádobou na komunální odpad bez 
certifikátu něco stane, a to i pokud ještě bude 
v záruce, nenese odpovědnost za porušení 
nebo rozbití. Společnost LIKO proto doporučuje 
nákup přímo ve firmě LIKO. Ceny jsou: 120 L 
= 736,- Kč, 240 L = 948,- Kč, plechová 120 L 
= 877,- Kč. Včetně ceny je i dovoz přímo na 
místo kupujícího. V případě poškození, které je 
zaviněné pracovníkem LIKO, bude kompenzace 
zdarma.  

Hradečáku, styď se!!!

Naše pracovnice VPP nafotily, jaké máme mezi 
sebou občany „prasátka“. Opravdu nebuďme 
lhostejní. Na jedné straně běháme Běh Míru 
pro připomenutí míru ve světě, tak přidejme k 
tomu ještě tu ekologii a bude nejen na světě, ale 
hlavně v naší obci o trochu lépe...

„Hnus u bývalé školky“

„Hnus za kovárnou“

Fejeton - Můj dům, můj hrad

Krásný pohled je na šikovné a pracovité občany 
Hradce nad Svitavou. Příznivé počasí přeje 
růstu trávy, tak je slyšet sekačky, křovinořezy 
jedna radost. 

Nabízí se otázka: Co s posekanou trávou?

Odpověď: „Přece ji nebudu vozit do 
kontejneru,když vedle je obecní pozemek a 
pozemek Sylanu. Vysypu to tam. Jééé a ještě 
je místo za bytovkami a garážemi. Hm, soused 
kouká, tak to zavezu ke kontejneru, ale házet to 
tam určitě nebudu! Rychlejší je to přece vysypat 
vedle“...



Víte, kdy je nejlepší doba na sekání trávy? V 
neděli po oběd. Nenormální člověk si jde sednout 
na zahradu, odpočívá...Normální člověk dostává 
právě v neděli pracovní záchvat a jde sekat. 
Nenormální člověk sbalí nedělní kávu, dezert, 
děti, manželku, psa, návštěvu, ... na druhou 
stranu zahrady. Konečně trochu klidu. Normální 
člověk začne řezat dřevo. Nenormální člověk 
zaleze v krásném počasí do domu, zabední 
okna a pustí si televizi. Při první reklamě ji vypne 
a začne přemýšlet, kde asi ten „nahoře“ udělal 
chybu, když rozdával moudrost.

Jak by byl svět krásný bez těchto hloupých, 
bezohledných lidí. 

Máte taky tak skvělé sousedy??

Není problém se pod tento článek podepsat, ale 
záměrně to neudělám. S napětím budu čekat, 
která „potrefená husa zahejká jako první“.  

Souhrn ze svozu textilu 1. čtvrtletí 2019
Datum  Název odpadu     Množství kg
04.01.2019 Textilní materiály   386
23.01.2019 Textilní materiály   281
04.02.2019 Textilní materiály   351
19.02.2019 Textilní materiály   351
06.03.2019 Textilní materiály   351
19.03.2019 Textilní materiály   316

Výzva Povodí Moravy, s.p.

„Povodí Moravy, s.p. – provoz Blansko, jako 
přímý správce VVT Svitava a zároveň vlastník 
pozemků pod korytem vodního toku v obci 
Hradec n. Svit., vyzývá vlastníky pozemků a 
nemovitostí sousedících s korytem vodního toku, 
k odstranění živelně ukládaného různorodého 
materiálu na břehových svazích. Jedná se 
zejména o biologický odpad ze zahrad, stavební 
suť, železný šrot, oplocení, nepovolené odběry 
vody apod. Upozorňujeme, že po dokončení 
stavby opravy koryta toku (letní měsíce tohoto 
roku), bude ze strany správce toku v součinnosti 
s vodoprávním úřadem prováděna důsledná 
kontrola stavu průtočného profilu koryta toku , 
kdy na základě zjištěných závad u jednotlivých 
nemovitostí budou neprodleně zahájena 
příslušná správní řízení  na MěÚ Svitavy ve věci 
odstranění závadného stavu. Dále předesíláme, 
že budeme s jednotlivými vlastníky vyústění 
ponechaných dešťových kanalizací na našich 
pozemcích řešit majetkoprávní vypořádání.“

Ing. Eliška Mohelská
úsekový technik provozu Blansko

Stavby v realizaci nebo dokončené v 
letošním roce

Oprava cesty od čističky odpadních vod po 
čp. 149

V jarních měsících byl opraven další úsek místní 
komunikace od ČOV po čp. 149 v délce 740 m. 
Celkové náklady činily 2 533 000,- Kč. Na akci 
jsme žádali dotace z prostředků Ministerstva pro 
místní rozvoj, ale nebyli jsme úspěšní.

Dětské hřiště 

Na žádost občanů dolního konce vzniká u 
areálu chovatelského spolku nové dětské hřiště. 
Postupně zde bude umístěno 9 herních prvků, 
lavičky, odpadkový koš a informační tabule. 
Celkový rozpočet je 600 000,- Kč a je rozdělen 
do tří etap. V první etapě byl realizován ten 
nejnákladnější prvek, a to herní sestava UNI. 
Pokračovat budeme v příštím roce.

Malá vodní nádrž - Žabka

V květnu se započala stavba Malá vodní nádrž. 
Jedná se o rekonstrukci nádrže a vybudování 
kořenové čistírny odpadních vod. Nádrž 
výrazným způsobem zvýší biodiverzitu území a 
také zlepší jeho ekologickou stabilitu. Výběrové 
řízení vyhrála firma PP GROUP. CZ z Proseče. 
Celkové náklady po výběrovém řízení činí 3 500 
000,- Kč.  Na akci jsme dostali příslib maximální 
výše dotace z Mze 2 000 000,- Kč.  Součástí 
projektu nebyl chodník podél nádrže, který bude 
stát 200 000,- Kč. Termín dokončení dle smlouvy 
je do 30.11.2019, ale firma chce stavbu dokončit 
do konce července 2019. 
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Vodovod II. etapa

Stavba vodovodu pokročila do silnic III. třídy, 
které jsou ve správě SÚS Pardubického kraje. 
Dle harmonogramu prací, by mělo na konci září 
začít přepojování přípojek. To že vodovod byl už 
na pokraji životnosti jsme se přesvědčili kolem 
obecního úřadu a směrem na dolní konec kolem 
školy. Některé trubky jsou tak shnilé, že jdou 
zmáčknout v ruce nebo dokonce část v zemi i 
chybí a voda proudí jílovitou zeminou, což jsem 
viděl na vlastní oči. Před budováním vodovodu v 
roce 2009 byly ztráty 48,1 %, po stavbě I. etapy 
na horním konci klesly v roce 2015 24,72%.
Celkové náklady činí 74 500 000,- Kč, dotace z
Mze 38 230 000,- Kč a z Pardubického kraje 4 
000 000 Kč. 

Stavby před realizací

Fotovoltaika a rekuperace vzduchu ve škole

V květnu jsme obdrželi dotaci na instalaci 
fotovoltaického systému a vzduchotechniku 
s rekuperací do budovy školy. Fotovoltaická 
elektrárna bude o jmenovitém výkonu 20,4 
kWp, kde vyrobená el. energie bude zpracována 
základní školou a přebytek bude distribuován do 
distribuční sítě. Systém 68 ks fotovoltaických 

modulů o jmenovitém výkonu 300Wp bude 
umístěno na střeše objektu základní školy. V 
současné době připravujeme Zadávací řízení 
pro výběr dodavatele.
Celkové náklady činí 3 473 000,- Kč, získaná 
dotace činí 2 430 000,- Kč.

Protipovodňová opatření 

Realizace protipovodňových opatření je 
dodávka a montáž varovného a informačního 
systému, jeho napojení do Jednotného systému 
varování a informování. Jedná se o nový digitální 
povodňový plán a hlásný systém – rozhlas, který 
bude obsahovat vysílací pracoviště s PC, nové 
bezdrátové hlásiče v množství 65 ks včetně 162 
ks reproduktorů, elektronickou sirénu, dálkové 
ovládání a  automatické propojení s hasičským 
záchranným sborem. V současné době je 
vyhlášeno výběrové řízení. Předpokládaný 
termín realizace je 11/ 2019 až 9/2020. Celkové 
náklady na akci 2 650 000,- Kč, získaná dotace 
1 850 000,- Kč.

Stavební úpravy na Formance

V patře nad sálem na Formance jsou místnosti, 
kde jsou umístěny promítací stroje. Tyto 
prostory jsou dlouhodobě nevyužívané, proto 
jsme přistoupili ke stavebním úpravám. Bude 
vybudováno zalomené schodiště, které bude 
vybetonováno do ocelové kostry. Dále dojde k 
vybourání otvoru pro balkón a bude odbouráno 
zdivo po parapet a budou provedeny povrchové 
úpravy. V současné době připravujeme výběrové 
řízení. Termín realizace je 09/2019 až 11/2019. 
Celkové předpokládané náklady jsou 500 000,- 
Kč, získaná dotace 100 000,- Kč.

Oprava místních komunikací

Pokračujeme v opravách místních komunikací. 
Máme připravenou projektovou dokumentaci se 
souhlasem s provedením ohlášené stavby na 
úsek dle pasportu komunikací 2C, tj. od čp. 2 
kolem čp. 8 až k silnici III. třídy 3665. Dále úsek 
4C, tj. od  silnice III. třídy 3665 kolem čp. 14 a 22 
zpět k silnici III. třídy 3665. K tomu bude opraven 
úsek u mostu směrem k bývalé MŠ úsek 10 C, od 
čp. 121 až čp. 482. Součástí opravy komunikace 
je stavba opěrné zdi a odvodnění komunikace. 
Nyní probíhá výběrové řízení na dodavatele. 
Termín realizace 08/2019 až 10/2019. Celkové 
předpokládané náklady jsou 2 500 00,- Kč.  
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KULTURA

Muzikál Děti ráje

Dne 5.10.2019 pořádá obec zájezd do Bobycentra v 
Brně na muzikál Děti ráje. Představení začíná v 19 
hod. Vstupenky je možné zakoupit na obecním úřadě 
v úředních hodinách. Cena 704,- Kč. Všechna místa 
v divadle jsou u stolečků. Autobusovou dopravu hradí 
obec. Čas odjezdu je prozatím naplánován mezi 
16. až 17. hodinou. O přesném času odjezdu budou 
účastníci obeznámeni.  

Foto z květnového zájezdu do Moravského krasu

Jeskyně Pekárna Ochozská jeskyně

Huť Františka
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ZE ŠKOLY A ŠKOLKY
 
Malé ohlédnutí

Letošní školní rok utekl velmi rychle, vlastně 
jako každý rok, který je naplněn vzdělávacími 
činnostmi, řadou aktivit, projektů, školními i 
mimoškolními akcemi. Jsem ředitelkou hradecké 
školy již čtvrtým rokem a možná je ještě brzo 
bilancovat. Přesto si dovolím malé ohlédnutí. Co 
se změnilo? Co se naopak nepovedlo? Co nás 
čeká? 

Je nutné napsat, že veškeré akce, které ve 
škole z hlediska její modernizace proběhly, byly 
a jsou konzultovány s vedením obce, radou 
obce a procházejí schvalovacím procesem 
zastupitelstva. Obec pak zabezpečuje finanční 
prostředky a pomáhá s administrací projektů. 
Všem patří velké poděkování. Je zřejmé, že 
všichni si přejí, aby škola fungovala co nejlépe, 
poskytovala kvalitní vzdělávání v moderním a 
bezpečném prostředí. Pro mě, jako ředitelku 
školy, je to velmi motivující, ale i zavazující.

Určitě začnu tím, z čeho máme radost, co se 
tedy povedlo: všechny učebny jsou vybaveny 
novým nábytkem, lavicemi a židlemi, většina 
tříd má nové moderní tabule. Učebny na prvním 
stupni a každé oddělení v MŠ mají interaktivní 
tabule, které jsou při výuce využívány. Na 
chodbách byly vyměněny nástěnky, chodby jsou 
vyzdobeny řadou obrázků, které vytvářejí žáci 
školy. Byla zbudována nová učebna výpočetní 
techniky, žáci sportují v opravené tělocvičně. 
Malé děti využívají dřevěné prvky na areálu 
a hrají si na novém pískovišti, které odpovídá 
hygienickým požadavkům. Školní jídelna byla 
vybavena novým nábytkem, zařízení v kuchyni se 
stále modernizuje a vybavuje novým zařízením. 
Ve škole proběhla řada oprav, které přispěly k 
bezpečnému provozu školy. Zřídili jsme nové 
webové stránky a pořídili program Bakalář, 
který umožňuje rodičům větší informovanost o 
prospěchu žáků.

Co se nepovedlo? Přejeme si pro naše žáky 
zbudovat novou přírodovědnou učebnu. Již 
dvakrát jsme žádali o dotaci, nejprve do IROP, pak 
na MF, ale zatím nám nebyla přidělena. Hodnota 
této učebny, včetně vyřešení bezbariérovosti 
naší školy, je ve výši 5 000 000,- Kč. 

Co nás čeká? Podařilo se získat dotaci na 
fotovoltaiku a rekuperaci vzduchu (výměna a 
pročištění vzduchu) v učebnách. Žáci se mohou 
těšit na zdravější prostředí ve třídách. Plocha 
střechy školní budovy bude využita pro výrobu 
elektrické energie. Po čase bude škola nejen 
soběstačná v oblasti elektrické energie, ale 
bude přebytky dodávat pro využití např. v obci. 
Ušetříme rozpočet obce a pomůžeme i ekologii.  
V tomto směru budeme ojedinělou školou v 
širokém okolí. Chystáme opravu sociálního 
zázemí ve škole, děti se mohou těšit na nové 
sanitární zařízení. 

Zaměřila jsem se především na technické 
záležitosti. Ale samozřejmě ve vzdělávací oblasti 
nezůstáváme pozadu. Výuka je zabezpečena 
kvalifikovaným pedagogickým sborem. Ve 
škole funguje systém výchovného poradenství, 
metodiky prevence nežádoucích jevů a 
environmentální výchovy. Od příští školního 
roku rozšíříme vzdělávání v oblasti finanční 
gramotnosti žáků. Sportujeme, soutěžíme a 
dokážeme obsadit i vedoucí místa. Žáci naší školy 
jsou vedeni k zodpovědnosti za své výsledky 
ve vzdělávání. Znalosti žáků testujeme a zde 
bych ráda uvedla i velký úspěch naší žákyně 
– Terezy Stelly Majtánové, která obsadila v 
testování SCIO 3. místo v Pardubickém kraji 
v Národním testování Čj pro sedmé třídy a 
sekundy gymnázií. Blahopřejeme! 
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Výrazně jsme zkvalitnili environmentální 
vzdělávání a výchovu ve škole.

ENVIRONMENTÁLNÍ VZDĚLÁVÁNÍ

V posledním čtvrtletí školního roku proběhlo 
na naší škole několik zajímavých aktivit, které 
jednak pomáhají naplnit průřezové téma 
environmentální výchovy a osvěty, ale především 
nenásilnou formou vedou žáky naší školy k 
prohloubení vztahu k přírodě. 

Začátkem května žáci celého prvního stupně 
vyjeli do Střediska ekologické výchovy do 
Oucmanic, kde absolvovali 2 celodenní programy 
– Bez práce nejsou koláče a Hospodářský den. 
Cílem obou programů bylo uvědomit si původ 
a hodnotu potravin, seznámit se s potřebami 
zvířat a rozvíjet v sobě zručnost a soběstačnost. 
A tak poznali  potřeby hospodářských zvířat, 
porozuměli příběhu výroby potravin od semínka 
přes sklizeň, zpracování až po výslednou 
potravinu na talíři. Mleli v mlýnku, zpracovali 
kynuté těsto, upletli a upekli housky a koláče, 
vyrobili si máslo. Jejich úkolem bylo také 
nařezat si dřevo a roztopit venkovní pec a hurá – 
pochutnat si na vlastnoručně připravené dobrotě!

Za žáky druhého stupně přijeli pracovníci 
oucmanického centra do školy s dvěma programy 
-  Lesy v ohrožení a Africká vesnice. Osmáci a 
deváťáci si uvědomili význam lesů, důležitost 
jejich kvality a souvislost mezi lidskou činností a 
poškozováním lesů. Jejich mladší spolužáci hráli 
hru, která simulovala život chudé zemědělské 
africké vesnice se všemi typickými problémy 
– hladem, suchem a neúrodou, ozbrojenými 
konflikty a řadou zdravotních rizik. 

Další významnou událostí byla účast žáků naší 
školy na přírodovědné soutěži v České Třebové. 
Soutěžili v poznávání živočichů, minerálů a 
rostlin. V silné konkurenci si naši žáci vedli 
výtečně. V kategorii živočichové a minerály se na 
1. místě umístila žákyně 3. třídy Sára Němcová. 
V kategorii rostliny a minerály získala 2. místo 
Tereza Novotná.

A na poslední školní týden využila paní 
učitelka Andrlová nabídky Městského muzea 
ve Svitavách. Žáci sedmé a deváté třídy si na 
vlastní kůži zažili odchyt a kroužkování divokých 
ptáků, seznámili se s životním cyklem čolků a 
žab, prohlédli si lokalitu mokřadů a dozvěděli se, 
jak může přispět k ochraně přírody opravdu

každý z nás. 

Jak je patrno, rádi opouštíme školní lavice 
a učíme se přímo v přírodě. Věříme, že i v 
následujícím školním roce připravíme pro žáky v 
oblasti environmentální výchovy takové aktivity, 
které je budou bavit a které snad celoživotně 
ovlivní jejich vztah k přírodě.  

Ing. Marcela Rusková

ulovený ptáček

před odchytem

vzdělávání v přírodě
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Vstoupili jsme do projektů rozvíjejících 
jazykové a mezikulturní kompetence 
žáků.

SETKÁNÍ V4 V MAĎARSKU 

Další setkání žáků v rámci projektu V4 se 
uskutečnilo na počátku června v maďarském 
městečku Galgahévíz. 

Pro všechny zúčastněné skupiny byl připraven 
bohatý program – první den jeli žáci do 
Budapešti, kde si prohlédli Městský park, viděli 
slavné Muzeum maďarského zemědělství a Hrad 
Vajdahunyad. Navštívili Náměstí hrdinů, kde 
mohli pozorovat sochy významných maďarských 
historických osobností. Velice zajímavá byla 
prohlídka maďarského parlamentu. Další den si 
zahráli tradiční hru Méta, navštívili místní festival 
maďarských lidových písní a tanců.

V neděli se konal turnaj v házené. Ačkoliv český 
tým neměl doposud s házenou velké zkušenosti 
a nakonec se umístil na posledním čtvrtém 
místě, ostudu naší škole neudělal. Žáci se bili do 
poslední chvíle a s Maďarskem, které je v házené 
mistr, dokonce dvakrát vyrovnali. O jeden bod 
nám uteklo třetí místo. Pohár a medaile si však 
dovezli všichni.

My ale víme, že v tomto projektu vlastně nejde o 
prvenství ve sportovním zápolení, ale o navázání 
kamarádských vztahů mezi žáky V4.  A to se 
povedlo. Vznikla nová přátelství. Všichni už se 
těšíme na další setkání V4, které proběhne v 
říjnu v Polsku.

česká skupinka

U maďarského parlamentu

Rozloučení se školním rokem 2018/2019

ŠKOLNÍ AKADEMIE 

Jako již tradičně je závěr školního roku propojen 
s mnoha školními akcemi - výlety, exkurzemi, 
návštěvami.  Nelze však opomenout Školní 
akademii, která se letos uskutečnila v úterý 4. 
června v kulturním domě Formanka v Hradci 
nad Svitavou. Pedagogové s žáky pilně 
nacvičovali již měsíce předem, někdy i sami 
žáci přišli s návrhem, jaký program by chtěli na 
vystoupení ukázat a skládali si i choreografii ke 
svým tancům. Program byl velmi různorodý, od 
tanců a pohádek všeho druhu jsme se společně 
dostali až ke kultovnímu americkému seriálu 
Simpsonovi, jehož parodii jedna ze tříd ztvárnila. 
Poslední vystupovala 9. třída, pro kterou to 
také bylo jejich rozloučení se základní školou. 
Všichni protagonisté sklidili zasloužený potlesk 
od plného sálu návštěvníků a na závěr paní 
ředitelka ve svém proslovu chválila a děkovala 
za úspěšné provedení a svým proslovem už 
navodila příjemnou atmosféru blížících se letních 
prázdnin. 

Mgr. Václav Půlkrábek
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Vážení rodiče, žáci a děti, občané Hradce nad 
Svitavou, chtěla bych vám popřát za všechny 
zaměstnance naší ZŠ a MŠ krásnou dovolenou, 
prázdniny a příjemně strávené letní dny. Děkuji 
vám za spolupráci v uplynulém období!

Mgr. Eliška Hartmanová

Loučíme se se školkou

Závěr školního roku patřil hlavně našim 
předkoláčkům, kterých je letos 11 a jsou velmi 
šikovní. Dne 5. června odpoledne proběhlo 
rozloučení se školním rokem a slavnostní 
pasování předškoláčků našimi učitelkami za 
spolupráci skvělého divadélka JO-JO.

Společně jsme se naučili, jak je důležité 
kamarádství, jak fungují kouzelná slovíčka a také 
to, jak je každý trochu jiný, každý dokáže něco, 
ale společnými silami dokážeme nemožné.

Předškoláčci uzavírají jednu kapitolu života 
a otevírají další. Přejeme jim, ať jim dětská 
zvídavost a touha po poznání vydrží po celý život.    
A také to, aby na naši školku děti vzpomínali s 
láskou stejně jako my na ně.

Závěrem Vám všem přeji pohodové léto a 
spoustu krásných zážitků.

za mateřskou školu Petra Bačovská

Naši školku navštívili svitavští policejní psovodi, kteří 
nám předvedli ukázky své činnosti.

Oslava Dne dětí a skvělá zmrlina na Žabce

Výlet do Podlesí,Pohádková vesnička

pasování na předškoláka

Ze školní družiny

Tematicky byl tento školní rok zaměřen na 20. 
století s důrazem na oslavu 100. výročí ČSR. 
Opět jsme se snažili maximálně využít interaktivní 
tabuli. Poznávali jsme historii naší vlasti od roku 
1918 do současnosti. Na interaktivní tabuli a s 
pomocí zpravodaje jsme průběžně sledovali 
chod obce Hradec nad Svitavou.

V průběhu celého roku jsme pořádali sportovně 
– soutěžní odpoledne spolu s děvčaty 2. stupně. 
Při příznivém počasí jsme využívali venkovní 
hřiště.
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HASIČI
V květnu se naplno rozběhla sezona pro mladé 
hasiče. 

Vše začalo Svitavskou ligou v Pomezí, kde mladší 
skončili na 3. místě a starší při své premiéře byli 
osmí. 11. května proběhla okrsková soutěž ve 
Vendolí, kde se poprvé představili i úplní nováčci 
a hned obsadili krásné druhé místo, hned za 
svými zkušenějšími kolegy. Starší brali v součtu 
štafety a útoku pěkné bronzové medaile. Hned o 
týden později pokračovala liga v Jevíčku, mladší 
brali zlato a starší 10. místo. Na jevíčském 
náměstí se již pravidelně koná i soutěž 
jednotlivců, kde za pozornost stojí vítězství Vojty 
Šmída a druhé místo Natálky Jasanské. Konec 
května patřil dvoudennímu kolu hry Plamen v 
Jarošově. Počasí přálo, tak jsme toho využili a 
na závodech přespali ve stanech, což bylo moc

fajn a všichni jsme si to užili. Mladší žáci 
nenašli, v ani jedné ze čtyř disciplín, přemožitele 
a zaslouženě brali zlato, starší se perfektně 
popasovali s novými disciplínami a obsadili 
14. místo. V jednotlivcích si Vojta Šmíd třetím 
místem a Natálka Jasanská druhým místem, 
vybojovali účast na Krajském finále, kde Vojta 
obsadil nádhernou třetí příčku a Natálka byla 
jedenáctá. 

Zatím posledním závodem bylo ligové klání v 
Poličce, kde mladší žáci vyhráli a starší brali 
osmé místo. Zde se také běželi jednotlivci, kde 
v mladších žácích byl Vojta Šmíd(5), Jakub 
Jasanský (10). Mladší žákyně Natálka Jasanská 
(2), Terezka Poláková (6) a Amálka Pavlišová 
(13). Běžel se i dráček DODO školáčci, kde 
Adam Šmíd(2) a Simonka Zouharová (6). 

Kladli jsme důraz na správné stolování, 
hygienické návyky, opět jsme uspořádali několik 
besed na téma zdravá výživa. Pro vánoční dílny 
jsme vařili punč. Naučili jsme se skládat různé 
druhy prostírání na stůl a příbory. Od autorky 
M.D. Rettigové jsme vyzkoušeli několik receptů.

Na jaře jsme uspořádali celodružinovou soutěž 
Talent školní družiny. Žáci soutěžili v tanci, 
zpěvu, počítání i vaření.

Zakončení školního roku patřilo tradičně noci 
bez maminky tentokrát zaměřené na oblíbený 
sport Parkour.

Průběžně po celý rok jsme vyráběli výtvory z 
přírodních a recyklovaných materiálů. Výrobky 
byly tematicky zaměřeny vždy na určité období 
roku.

Ve školním roce 2018/2019 byla školní družina 
zapojena do projektu Recyklohraní:

V letošním, roce jsme se zúčastnili dvou 
soutěžních úkolů:
V prosinci 2018 jsme vytvořili reklamu na třídění 
baterek a elektra a v květnu 2019 jsme vyrobili 
zábavnou hru: Člověče nezlob se a recykluj. Za 
získané body jsme si do školní družiny objednali 
nové temperové barvy, lepidla, nůžky a barevné 
papíry.

Za školní družinu 
Bc. Lenka Dokoupilová a Hana Novotná
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U starších žáků je to již velká konkurence, takže 
není určitě jednoduché se probojovat na čelní 
pozice Martin Stružinský (14), Adam Pulkrábek 
(36) a Karolína Pechanová (21).

Po polovině ligové sezony jsou mladší žáci o 
jeden bod na prvním místě a vše nasvědčuje 
tomu, že to bude, stejně jako loni, boj až do 
posledního závodu, který je na programu na 
konci září v Mladějově. Starší žáci se při své 
první ligové sezoně drží na pěkné deváté pozici.

Nyní nás čeká krátká prázdninová pauza, ale v 
polovině srpna se již soustředíme na trénink, aby 
jsme na závěr sezony byli co nejlépe připraveni.

V neposlední řadě se musíme také zmínit že 
ženy a muži se na okrskové soutěži ve Vendolí 
probojovali díky prvnímu a třetímu místu na 
okresní  kolo do Mladějova.

Pavel Jasanský

SPORT
Dne 22.6.2019 se v naší obci uskutečnil I.ročník 
extrémního běžeckého závodu ARES RACE.
Běžecký závod, při kterém závodníci od dětí, 
až po dospělé, zdolávali od lehčích po těžší 
překážky. Start a cíl byl v prostorách areálu 
občerstvení Žabka. Na účastníky čekalo plazení 
pod sítí (dospělí pod ostnatým drátem), hod 
oštěpem, přelézání bariér, nošení různých 
břemen, překonání vodního bahnitého brodu a 
spousta dalších překážek. Závodu se zůčastnilo 
celkem 98 běžců, z toho 57 dětí a 41 dospělých.
Na mladší děti, které mohly běžet v doprovodu 
rodičů, čekala trat‘ dlouhá 1 km a 12 překážek, 
na starší pak 1,5 km a 15 překážek. Dospělí 
zdolávali trat‘ dlouhou necelých 6 km a 27

překážek.Jak děti, tak dospělí, se s připravenou 
tratí poprali statečně,někteří se vydali ze všech 
svých sil,ale závod všichni zdárně dokončili.
Odměnou jim byla medaile kterou obdržel každý 
závodník a občerstvení které na ně čekalo v cíli.
Na vítěze pak čekali krásné poháry a dárkové 
balíčky.

Počasí vyšlo krásné a ačkoliv byl prostor v 
areálu občerstvení Žabka omezen rekonstrukcí 
vodní nádrže,doufám že se všem zůčastněným 
závod líbil a závodníci si ho hezky užli.

Velké  poděkování  patří  především 
níže uvedeným sponzorům: HEŘMAN 
BINDER,PARTNERS FINANCIAL SERVICES,
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TK TOMÁŠ KRESL FINANCE, NANO 
MEMBRANE, ZEDNICKÉ PRÁCE JIŘÍ HLOUŠ, 
KAMIL PAVLIŠ, SYLAN s.r.o, ZDAREC SERVIS 
NA MLÝNĚ, MR.GRICO,ZEDNICKÉ PRÁCE 
MIROSLAV TOMAN, VLASTIMIL JACHAN, 
JAKUB GRUBER, MICHAELA NEČASOVÁ

Dále moc děkuji všem dobrovolníkům, kteří 
pomohli jak při přípravě, tak při samotném 
závodu, at‘ už na trati nebo v cíli závodu.

Fotogalerii ze závodu si můžete prohlédnout na 
internetových nebo facebookových stránkách 
ARES RACE.

Lukáš Zedník
organizátor závodu

Pony Cup Kolesa 2019 

Ráda bych Vám přiblížila Pony Cup Kolesa 
2019, kterého jsme se zúčastnili s jezdkyní 
Adélou Jůzovou z obce Hradec nad Svitavou na 
ponících Žáček (majitelé Tereza a Adéla Jůzovy) 
a Rika .Tato soutěž se jela ve 4 kolech. 

První kolo se jelo dne 19.1. 2019 v areálu 
dostihové stáje Vasury Kolesa paní Pavlíny 
Sůrové.

Tato soutěž je pro začínající i pokročilé jezdce. 
Na programu dne byla jízda zručnosti s vodičem 
i bez vodiče, parkur s vodičem, parkur do 10 let a 
parkur nad 10 let – 40 cm až 80 cm. Dohromady 
bylo v soutěžích kolem 22 jezdců a koní. V 
parkuru do 80 cm vyhrála Adéla Jůzová na koni 
Rika a do 60 cm  druhé místo na koni Žáček. 

Druhé kolo se jelo dne 16.2.2019 a celé se jelo 
ve Valentýnském duchu, kde nás pořadatelky 
uvítaly Valentýnskými perníkovými srdíčky.
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Nejmenší jezdci i jejich vodiči, starší jezdci i 
koníci byly laděny do srdíček, mašliček, růžové 
i červené barvy. Parkur byl laděn do srdíček a 
balónků. Parkur do 80 cm vyhrála Adéla Jůzová 
na koni Rika. 

Třetí kolo se jelo dne 23.3.2019 celá soutěž se 
jela v Maškarním duchu, kde nás pořadatelky 
uvítaly plněnými trubičkami.

K vidění byli Indiáni, kovbojové, sestřičky, 
berušky i jednorožec. Tuto soutěž vyhrála slečna 
Tichá. Adéla Jůzová na koni Rika a Žáček druhé 
a třetí místo.

Čtvrté a závěrečné kolo se jelo dne 14.4.2019 a 
neslo se v duchu Velkého finále. Všichni bojovali 
jako o život. Z malých jezdců, které jsme poznali 
v první kole se stali zkušení jezdci. Tuto soutěž 
vyhrála slečna Adélka.

Ve všech kolech jezdci sbírali za všechny 
umístění body, které se po celou dobu všech kol 
sčítaly. Zároveň proběhlo vyhlášení absolutního 
vítěze Pony Cup Kolesa 2019. Celková vítězka 
pro rok 2019 se stala Adéla Jůzová z obce 
Hradce nad Svitavou na koni Rika, druhá byla 
Ines Miriam Hacine Bachová, třetí Štěpánová, 
čtvrtá Soňa Šimonová a pátý Pavel Suchánek. 
Všichni ocenění dostali podsedlové dečky s 
vyšitým logem Pony Cup Kolesa 2019.

Veškerá kola se nesla v přátelském duchu a pro 
všechny oceněné byly přichystány krásné dárky 
– poháry, medaile, kokardy, pro nejmenší jezdce 
hračky a plyšáci.

1.5.2019  čekal Adélku na koni Solo Faga a 
Maestoso Lola v Lanškrouně parkur ve výšce 60 
cm, 80 cm a 90 cm.

60 cm - na koni Solo Faga 2 chyby, tento koník 
se na parkur připravuje. 
80 cm – na koni Maestoso Lola z 26 jezdců, 
krásné 10. místo. 
90 cm – na koni Maestoso Lola jedna chyba 
jezdce.

V červnu čeká Adélku Český skokový pohár v 
Litomyšli, kde se zúčastní parkuru ve výšce 100 
cm. Na tuto soutěž se intenzivně připravuje pod 
trenérem.     JK MALETA  Hradec nad Svitavou

Tereza Jůzová
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Požár kostela svaté Kateřiny v 17. století

V řadě vlastivědných publikací, kde je zmiňován 
Hradec nad Svitavou se objevuje informace, že v 
roce 1673 vyhořela zdejší obec včetně kostela a 
fary. Tato zpráva se bere jako fakt, ale přímé důkazy 
pro toto tvrzení zatím chybí. Holé konstatování, že 
vyhořela celá vesnice včetně kostela, by nám mělo 
vést k zamyšlení, zda požár takového rozsahu 
byl možný a zda není tato informace poněkud 
zveličena. Požáry měst, vesnic i kostelů bývaly v 
minulosti poměrně časté. Události, kdy lidé přišli při 
požáru o majetek, úrodu a byli naprosto ožebračeni, 
se dlouho udržovaly v lidské paměti. Teprve za 
panování císařovny Marie Terezie a císaře Josefa 
II. byly vydány požární řády a také nařízení, že nové 
stavby se musejí stavět z nehořlavého materiálu. 
Přesto i v našem okolí po těchto nařízeních vyhořelo 
město Svitavy, Polička, Moravská Třebová a 
několikrát i Litomyšl. Je ale dost nepravděpodobné, 
že by požár velkých rozměrů zničil naši obec. V 
17. století ještě stály zdejší statky osamoceně v 
poměrně velkých odstupech a zástavba menšími 
domky mezi nimi vznikala až v 18. století. Mohlo 
se jistě stát, že v obci vyhořelo několik statků, které 
v té době byly převážně dřevěné, ale požár celé 
vesnice to rozhodně nebyl. Velice problematická 
je informace o požáru kostela. Ten má i v dnešních 
dnech stále spíše středověký vzhled a jeho vnitřní 
barokní přestavba se konala až v roce 1710. Že 
by po údajném požáru v roce 1673 byl kostel jen 
provizorně opraven a čekal téměř čtyřicet let na 
celkovou přestavbu a opravu v roce 1710 také 
odporuje tehdejší společenské situaci i myšlení lidí 
té doby. Druhá polovina 17. století byla doba, kdy se 
na našem území v plné síle prosadil barokní sloh, 
a po třicetileté válce docházelo ve velkém rozsahu 
k přestavbám kostelů, měst i zámků v novém 
módním slohu. Můžeme si položit otázku, proč by 
se požárem poškozený farní kostel ve velké vesnici 
ponechal v nějakém provizoriu v době, kdy vrcholila 
rekatolizace a katolická církev všechny věřící 
ohromovala barokní nádherou kostelů. Pochybnosti 
o požáru kostela sv. Kateřiny v nás může vyvolat i 
detailnější prohlídka samotného kostela. Začněme u 
kostelní věže. Věž jsem navštívil s panem Milošem 
Cvrkalem v září 2018, který mi také poskytl řadu 
zajímavých informací. Zajímal jsem se především o 
starobylé zvony, ale vedle prohlídky zvonů jsem si 
všímal také vnitřku věže. Zajímali mě krovy, síla zdí 
i velikost střílnových oken a další detaily.
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Nikde jsem však nenašel nějaké stopy po požáru 
či jen očazení zdí. Při požárech kostelů totiž 
fungovala hořící věž jako komín a navíc zde bylo 
mnoho dřevěných částí (krovy, trámy, dřevěné 
schody, zvonové stolice či šindelová krytina), které 
podporovaly hoření. Pak se z dochovaných zpráv o 
požárech dozvídáme, že se kostelní zvony zřítily a 
pukly či že se roztavily a v sutinách byly po požáru 
nalezeny jen zbytky zvonoviny. K tomu v kostele 
sv. Kateřiny nikdy nedošlo, protože naše starobylé 
památné zvony setrvávaly na svém místě po 
všechny věky a teprve v I. a II. světové válce, tedy 
v I. polovině 20. století byla snaha úřadů alespoň 
některý zvon sejmout a roztavit pro válečnou 
výrobu. K tomu naštěstí nedošlo. Bylo by zajímavé 
zjistit i stáří trámů ve věži. Trámy mohou být z 
přestavby v roce 1710, ale také mohou být mnohem 
starší. Při opravě kostelní věže v roce 2016 byly v 
báni nalezeny vzácné listiny, z nichž nejstarší je z 
roku 1628. Při požáru věže by tato báň i se svým 
obsahem byla s jistotou zničena. Tehdy byla věž 
pokryta šindelem a teprve v 19. století byla pokryta 
štípanou břidlicí (šifrem). V kostele se dochovaly 
také masivní dubové dveře z roku 1643 v bočním 
gotickém portálu. Jsou pobity ozdobně tvarovanými 
železnými pásy a dokazují uměleckou zručnost 
zdejších kovářů. Dveře nevykazují žádné stopy 
poškození a zdá se, že jsou na svém místě od dob 
třicetileté války. Velmi zajímavé je i úzké dřevěné 
pravotočivé vřetenové schodiště do věže. Podobná 
schodiště najdeme na středověkých hradech. 
Případný útočník na takovém schodišti musel držet 
meč v levé ruce a obránce, který stál na schodišti 
nad ním, mohl útočníka snadno odrazit. Vyšlapané 
dřevěné schody jsou také velmi staré. Možná, že 
tam jsou od přestavby v roce 1710, ale také mohou 
být starší. Při porovnání s podobnými středověkými 
kostely se zdá, že náš kostel má z větší části 
původní raně gotické zdivo a novější může být 
jen presbytář na východní straně kostela. Ten byl 
původně pravděpodobně nižší. Při přestavbě v roce 
1710 bylo obvodní zdivo výškově sjednoceno a úzká 
gotická okna byla nahrazena dnešními barokními 
půlkruhově sklenutými okny. Náš kostel jistě ukrývá 
ještě řadu zajímavých architektonických detailů, 
které se možná v budoucnosti podaří odhalit. Při 
požáru v roce 1673 tedy mohl být kostel mírně 
poškozen, ale zatím nic nenasvědčuje, že by měl 
požár na kostel rozsáhlé devastující účinky.

Mojmír Fadrný
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Dveře z roku 1643 Středověká střílna ve věži

Zvonové stolice Vřetenové schodiště ve věži Starobylé schody ve věži

Vydává Obec Hradec nad Svitavou, 569 01 Hradec nad Svitavou 230
tel.: 461 548 156, e-mail: obec@hradecnadsvitavou.cz, www.hradecnadsvitavou.cz

Povoleno Ministerstvem kultury ČR, reg. č. MK ČR E 14325. Náklad 700 výtisků. Domácnostem bezplatně. 
Neprošlo redakční jazykovou úpravou.

 Příspěvky vyjadřují názory dopisovatelů a nemusí být vždy totožné s názory redakce 

Za redakční radu: Veronika Vařejková
Příspěvky zasílejte do 20. dne každého sudého měsíce na e-mail: veronikavykydalova@seznam.cz

Tisk: Svitavská tiskárna s.r.o.

Hradecký zpravodaj - květen/červen 2019 str. 15

PLACENÁ INZERCE
Každý všední den od 8-16 hodin prodáváme 
u Zavadilky  ovoce a zeleninu. Meruňky, borůvky,
brambory, melouny, cibuli, česnek, okurky 
nakladačky...
Zeleninu a ovoce prodáváme celoročně a jsme 
schopni dovézt po domluvě domů.
telefon: 778 058 321



SDH HRADEC NAD SVITAVOU
POŘÁDÁ

AREÁL ZA FORMANKOU
ZAČÁTEK 13:00 HOD.

· ZÁBAVNÝ SOUTĚŽNÍ PROGRAM 
  PRO DĚTI I DOSPĚLÉ 
· PIVNÍ SOUTĚŽE 
· SKÁKACÍ HRAD PRO 
DĚTI ZDARMA 
· RODEO BÝK 
· MOŽNOST SVEZENÍ NA KONI 
· reprodukovaná HUDBA PO CELÝ DEN 
  A VEČER S KAPELOU EMPIRIA 
· OBČERSTVENÍ ZAJIŠTĚNO

DOBROVOLNÉ VSTUPNÉ

17. SRPNA 2019
D E N  S  P I V E M

SPOLEČENSKÁ KRONIKA

VÍTÁNÍ OBČÁNKŮ 
        květen 2019


